

ANNOUNCEMENTS

Women's and Gender Africanist Archaeology Network (WaGAAN)

November 4, 2010, Dakar

On November 22, 2010, 26 people (almost all women) participated in a meeting of the Women's Africanist Archaeology Network. The network has been in existence since 2006, and was formed by an initial meeting, facilitated by Alinah Segobye¹, at the Calgary meeting of the Society for Africanist Archaeologists (SAfA). An email list has existed since this time, open to all interested persons (it can be joined at <https://mailman.rice.edu/mailman/listinfo/waan-l>). But as activity on this list has been very low, despite wide interest at the Calgary meeting, a face to face discussion about the network seemed timely.

Discussions ranged over a number of topics, summaries grouped by topic are provided here:

Name and Function

One of the main discussions of the meeting was over whether the group is a network only for women, or about gender issues more generally. Another issue raised over the function of the network was whether it should exist mostly for networking, or to share research.

The question of whether we should separate out 'women's' and 'gender' generated quite a lot of discussion. Including gender was thought to signal a more inclusive group, one that did not solely focus on women's issues, but was attuned to wider gender and sexuality issues in Africanist archaeology, including those related to research questions and findings.

But women's issues clearly require the support of a network. Some African participants commented that there is a difference in perception on field projects between African women, African men, and Europeans. African women face particular problems in often being expected to do 'women's work' and thus having to cook, clean etc. after a day of fieldwork. This is something that it is of vital importance to the network; thus it was decided that the

network should remain titled a 'women's' network so as to signal our support for issues that may be important specifically for female archaeologists.

Research in gender was also significant to many present. To reflect this and to ensure the inclusionary nature of the network to all genders and sexual orientations, it was unanimously resolved to change the name of the network to the '**Women's and Gender Africanist Archaeology Network**' (WaGAAN). The name of the mail-list will be changed to reflect the name change.

An important issue was also that of ensuring that the network has, at a minimum, a bilingual (French and English) output so that Anglophone and Francophone participants can share in all communications.

Women's Issues

It was felt the network could help support many issues specific to women, e.g. through:

- Advice specifically for women participating in or running fieldwork projects in Africa
- Research collaborations; some felt that it could be difficult in particular to develop fieldwork collaborations if one was a woman.

Networking

We also discussed ways to make the network more active. One straightforward way of action in this direction will be for members to begin to utilize the mail list more; this could include finding roommates for conferences, fieldwork placements for students, and the sharing of research.

Having a more active network, which will include networking meetings at conferences, was thought to be a good way to further all of the aims of the network.

Future Outcomes

We broadly agreed on several outcomes that we would like to see over the next few years.

In the longer term, many members hoped that we might have our own website. This could include a private section, in which a map or database might

show the location of members, and where opportunities for mentoring and for fieldwork could be shared. Many members were keen to provide mentoring opportunities. Also in the longer term, a regular newsletter could be envisaged.

In the immediate, certain specific points of action are proposed. The next SAfA meeting (Toronto, 2012) is our next significant target, with informal networking, developing the network, and promoting research on gender were the main goals. In that light, three different WaGAAN events in Toronto might be useful:

- 1) A sponsored session where formal papers relating to research on topics germane to women's and gender issues in Africanist archaeology could be presented;
- 2) A roundtable conference discussion on developing the network, possibly also a second roundtable discussion on fieldwork and gender issues specifically for students
- 3) An informal networking meeting, scheduled so as not to clash with sessions.

In addition, and in the run up to the Toronto meeting, we propose the following actions:

- Our internet presence is a fruitful arena to generate interest and additional membership for the network and should therefore be a focus for development. It was suggested that we should have a bigger link and write-up on the SAFA website, to help to alert new members to the network's existence.
- The network should link with other organizations. These may help to provide support to the developing network, and can also be a conduit through which interested persons might find out about the network. The West African Archaeological Association, World Archaeological Congress, American Anthropological Association, and Society for American Archaeology are organizations with which we felt contact would be useful. We will welcome any suggestions for other partners.
- As the network grows to a significant number of people, a bi-annual (or of greater or lesser frequency) newsletter, with different pieces of information of note to those in the group could potentially be useful.

Sarah Croucher (scroucher at Wesleyan.edu), who facilitated the meeting, was unanimously voted in for the role of actioning these points, either herself or through delegating. Any others who are interested and would like to be involved are also invited to do so.

Please make sure that you are a member of the email list for the network by signing up at: <https://mailman.rice.edu/mailman/listinfo/waan-l>

Footnote

- 1 Details of this initial meeting are listed at http://cohesion.rice.edu/centersandinst/safa/news.cfm?doc_id=9228

Réseau Africain des Femmes Archéologues pour le Genre

Le 4 novembre 2010, à Dakar, Sénégal 26 personnes, dont une majorité de femmes, ont participé à la réunion du Réseau Africain des Femmes Archéologues pour le Genre (RAFG). Ce réseau existe depuis 2006, suite au colloque de la Society of Africanist Archeologists (SAFA) tenu à Calgary et qui a été animé par Alinah Segoby. Il s'en est suivi une liste des adresses mails de ces adhérents, cependant malgré l'intérêt manifesté lors de cette réunion, ces activités sont restés négligeable. Une discussion de vive voix semblait être tout indiquée!

Nom et Fonction

L'un des questions débattu fut si le réseau devrait être réservé aux femmes ou être un réseau qui s'intéresse de manière plus globale au genre. Une deuxième question a concerné la fonction même du réseau, si celui-ci devrait être un moyen de réseau-tage ou comme instrument de partage de la recherche?

La distinction entre « Femme » et « Genre » suscita beaucoup de discussion. L'adoption du terme « genre » car celui-ci ne concerne pas les femmes uniquement, mais est aussi inclusive de tous les débats en archéologie africaine sur le genre et la sexualité ainsi que des problématiques et résultats des recherches.

Toutefois, la question des femme a certainement besoin d'un soutien de réseau. Certains des participants africains mentionnèrent l'existence de perceptions différentes quant au travail du terrain fait par des hommes africains, des femmes africaines, ou par des occidentaux de manière générale. Les femmes africaines font face à des problèmes particuliers comme l'attente de la part des collègues qu'elles accomplissent des tâches dites « féminines » comme la préparation des repas ou le ménage à la fin d'une journée sur le terrain. Etant donné l'importance de cette question, le choix s'est porté sur le « réseau

des femmes » afin de mettre en évidence notre soutien pour les questions spécifiques aux femmes archéologues.

Une autre question d'importance soulevée est d'assurer que ce réseau ait, au minimum, une plateforme bilingue (Français, Anglais) pour qu'Anglophones et Anglophones puissent partager leurs travaux.

Questions de la Femme

Le sentiment partagé durant cette réunion était que le réseau était en mesure de soutenir bien des questions spécifique aux femmes, par exemple:

- Fournir des informations quant à la participation ou à la gestion du travail de terrain en Afrique ;
- Recherche et collaboration, étant donné que certains pensaient qu'il était difficile de développer des collaboration de terrain lorsqu'on est une femme.

Réseau-tage

Une manière assez simple de rendre le réseau plus actif serait que ces membres commencent à l'utiliser d'avantage pour poster des messages, que ce soit des opportunités pour partager des chambres lors des colloques, l'annonce de places disponibles dans les équipes de terrain ou le lancement de nouvelles recherches.

Une membre a essayé de poster une annonce à la liste, ce mal fonctionnement sera rectifié.

Lorsque ce réseau deviendra plus actif, il va inclure aussi les rencontres concernant le réseautage pendant les colloques et il semble être un moyen efficace d'encourager les objectifs du réseau.

Perspectives d'Avenir

Il y a eu un consensus sur les points d'action pour les quelques années à venir, à savoir.

Sur le long terme, plusieurs membres ont exprimé le souhait d'avoir notre propre site-web. Celui-ci pourrait inclure une section privée où un carte qui indiquerait localisation des membres, et les

opportunités de supervision ou de recherche sur le terrain pourrait être partagés. Nombre de nos membres se sont déclaré prêts à servir de mentor. Sur le long terme, une lettre d'information pourrait être envisagée.

Sur le court terme, certaines actions concrètes sont proposées. La date cible pour développer le réseau est la prochaine rencontre de la SAfA qui se tiendra à Toronto en 2012. Trois activités semblent être tout particulièrement indiquées:

- 1) Le sponsoring d'une session dans laquelle les communications évoquent la question des femmes et du genre dans l'archéologie africaine;
- 2) Une table ronde sur le thème du genre et des recherches sur le terrain adressé surtout aux étudiants;
- 3) Une réunion de type informel du réseau afin de ne pas interférer avec la tenue des réunions.

En outre, et dans l'attente de la réunion de Toronto, nous proposons les mesures suivantes:

- L'internet semble être un forum fructueux par le biais duquel nous pourrions générer de l'intérêt pour notre réseau et accroître le nombre de ces membres. Il a été proposé que nous ayons un lien et une place plus visible sur le site de SAfA afin d'aviser les nouveaux membres de l'existence du réseau.

- Le réseau devrait établir des liens avec d'autres organisations. Ces derniers pourraient aider au développement du réseau et pourraient avoir des membres qui seraient intéressés à devenir membre de notre réseau. Nous citons l'Association Archéologique Ouest Africaine, Le World Archaeological Congress, L'American Anthropological Association, ou la Society for American Archaeology.
- A fur et à mesure que notre réseau grandit, une lettre d'information biannuelle pourrait parvenir aux membres avec toutes les informations qui pourraient leur être d'intérêt.

Sarah Croucher est la facilitatrice de la réunion de Dakar, fut unanimement élue pour opérationnaliser les mesures citées plus haut.